
 

 

 

 

 

 

MEMO aan Raad 
 

 

Aan : De raad van gemeente Noodoostpolder 

 

Van : wethouder A. Poppe 

 

Datum : 8 februari 2018 

 

Onderwerp : openbaar vervoer 

 

 

 

Inleiding  

Deze memo gaat over de staat van en ontwikkelingen in het openbaar vervoer in 

Noordoostpolder. In de vorige en afgelopen collegeperiode is openbaar vervoer 

regelmatig onderwerp van gesprek geweest; in de vorm van moties, verschillende 

onderzoeken en Raadsvragen. In de tussentijd heeft de provincie de OV-visie 

vastgesteld; het kader waarin het openbaar vervoer de komende jaren verder ontwikkeld 

wordt. Dit is niet alleen een kader voor de provincie maar ook voor ons als gemeente, te 

meer omdat er volgens de visie steeds meer een beroep gedaan zal worden op 

gemeenten. 

 

Deze memo beschrijft kort essentie van het provinciale beleid. Daarna volgen de 

onderwerpen Hoogwaardig openbaar vervoer (HOV), het kernnet en de bereikbaarheid 

van de dorpen. Tot slot staan we stil bij de laatste ontwikkelingen en opgaves die we 

voor de komende jaren tegemoet zien. 

 

De OV-visie 

De mobiliteitswereld is op veel vlakken aan het veranderen. Door toenemende 

vergrijzing, de ontwikkeling van digitale communicatiemiddelen en de toenemende 

flexibilisering van werken veranderen mobiliteitspatronen. Tegelijkertijd nemen de kosten 

voor de uitvoering van het OV toe. Om die reden heeft de provincie Flevoland in 2014 de 

OV-visie vastgesteld.  

De visie impliceert te willen investeren in het kernnet. De vervoervraag is groot en 

fluctueert weinig.  Voor de dunne lijnen moet er een flexibel net komen. In het flexibele 

net is er geen reguliere busdienst met dag- en avondbediening, maar een op maat 

gesneden vervoeraanbod. Een voorbeeld van een passender aanbod zijn het door de 

provincie faciliteren van initiatieven voor vervoer van inwoners van kleine kernen door 

vrijwilligers, zoals buurtbussen. 

 

Ons standpunt is: 

Gemeente Noordoostpolder beschouwt de vastgestelde OV-visie 2014 als een gegeven.  

 We nemen onze verantwoordelijkheid als het gaat om het ontwikkelen van een eigen 

visie op mobiliteit en bereikbaarheid; 

 Daarnaast werken we aan initiatieven voor het flexibel net;  

 We denken mee over verbeteringen in het kernnet; 

 We rekenen op samenwerking van en ondersteuning door de provincie. 

 

Mede naar aanleiding hiervan heeft Noordoostpolder een aantal acties opgepakt, zowel 

met de provincie als op eigen initiatief; altijd in overleg met de provincie. Het heeft 



echter tot april 2017 geduurd voordat de provincie startte met de uitwerking van de OV-

visie. 

 

Provinciale coalitieakkoord 2015-2019: 

De provincie werkt de OV-visie uit. Het openbaar vervoer moet goed toegankelijk en 

betaal- baar blijven voor alle doelgroepen. Om te komen tot een dekkend netwerk is 

inzet van de mobiliteitscentrale noodzakelijk en als aanvulling op het bestaande netwerk 

is participatie uit de samenleving van belang. Het zoeken naar alternatieve 

vervoersconcepten mag niet ten koste gaan van volwaardige werkgelegenheid. 

Verder worden genoemd de ontsluiting van bedrijven terreinen via openbaar vervoer en 

een hoogwaardig ov-verbinding met Lelystad Airport. 

 

Quickscan Hoogwaardig Openbaar Vervoer 

In 2016 is er op verzoek van uw raad onderzoek verricht naar de kansen van 

hoogwaardig openbaar vervoer op de corridors naar Heerenveen/Groningen, Lelystad en 

Kampen/Zwolle. Er is gekeken naar spoor, busplus en private exploitatie. 

 

In de RTG van 17 mei 2016 heeft u kennis genomen van de onderzoeksresultaten. 

Een aantal belangrijke conclusies uit het onderzoek zijn.  

- Het OV in Noordoostpolder is niet frequent maar wel snel. Klantwaardering is hoog 

voor een landelijk gebied; 

- Huidig aanbod is optimum binnen huidige financiële kaders; 

- De doelen van een Zuiderzeelijn zijn door de Hanzelijn grotendeels gerealiseerd; 

- Spoor exploitatie is te duur: te weinig reizigers, te weinig opbrengsten; 

- Het Rijk was in jaren 90 sturend (uit de auto in het ov), nu volgend; 

- Nu sceptische instelling over effectiviteit van spoorlijnen; nut en noodzaak; 

- Mede door kostenoverschrijdingen bij spoorprojecten zoals HSL Zuid en Betuwelijn; 

- De OV-sector kwam in de jaren 90 zelf met groeiplannen 

- Door marktwerking kijkt de ov-sector maximaal 8-15 jaar vooruit; 

- Commerciële snelbussen zijn kostendekkend te exploiteren maar bieden geen 

zekerheid op lange termijn; 

- Investeren in lokaal ov is kosteneffectiever dan treininfra; 

- Busplus alleen op corridor richting Kampen interessant. 

 

De aanbevelingen uit de quickscan hebben we uitgewerkt tot concrete voorstellen. 

- Het versnellen van de verbinding Emmeloord – Lelystad; 

- Een verbinding naar Kampen – Zuid; 

- Andere mobiliteitsconcepten op de dunne lijnen. 

 

Lobby Zuiderzeelijn 

Naar aanleiding van de motie ‘Lobby Zuiderzeelijn’ is er contact geweest met de 

betrokken overheden. Op dit moment lijkt er geen sprake van energie op dit dossier. De 

standpunten verschillen van ‘geen actueel thema’ via ‘aftasten’ 

 

Provincie Flevoland 

In 2012 werd er een motie aangenomen om hoogwaardig openbaar vervoer naar het 

noorden te onderzoeken. Ondanks deze motie vindt de provincie een Zuiderzeelijn niet 

meer realistisch, omdat de vervoerwaarde klein is. 

 

Provincies Groningen, Friesland en Drenthe, Groningen + 4 gemeenten 

In een gezamenlijk communiqué zeggen de drie noordelijke provincies en 4 gemeenten 

de verbinding met de Randstad te willen verbeteren door in te zetten op het versnellen 

van de bestaande spoorlijnen; snellere treinen, zelfrijdende treinen. Gedeputeerde 

Gräper van Groningen bevestigde dit standpunt. 

 

 

 



Gemeente Heerenveen 

In Heerenveen is de Zuiderzeelijn geen thema. De RSP-gelden worden nu geïnvesteerd. 

Men ziet een herstart van het proces niet snel gebeuren. 

 

Gemeente Smallingerland (Drachten) 

De Zuiderzeelijn is in Smallingerland geen actueel thema. 

 

Verbeteringen in het kernnet 

Na een moeizame start heeft de provincie in april 2017 een werkconferentie 

georganiseerd op Urk om ideeën op te halen om de mobiliteit en bereikbaarheid van 

Noordelijk Flevoland te verbeteren vanuit zowel het perspectief van het Openbaar 

Vervoer als om alternatieve vormen van vervoer. 

 

Hierna is in juli 2017 een ambtelijke werkgroep ‘busnet Noordelijk Flevoland’ gestart. 

Deze werkgroep rekent aan verbeteringen in de dienstregeling en richt zich op de ‘dikke’ 

lijnen. We hebben hiervoor onze eigen verbetervoorstellen aangeleverd. 

- Versnellen lijn 140 Lelystad 

- Verbinding scholierenlijn 641 via Kampen-Zuid 

- Verhogen frequentie lijn 141 Kampen op zaterdag 

- Onderzoek haalbaarheid toeristische buslijn tussen o.a. Urk en Schokland 

 

Daarnaast verkennen Flevoland, Overijssel en Gelderland de mogelijkheden voor een 

gezamenlijke aanbesteding van openbaar vervoer. Als dit zijn beslag krijgt leidt dit tot 

nieuwe concessie indelingen en –besprekingen. Wij zijn hier sinds november 2017 door 

de provincie over bijgepraat en bij betrokken. 

 

Wij hebben als gemeente zelfstandig verschillende acties uitgevoerd passend binnen de 

OV-visie van de provincie We hebben daarbij ook telkens op zowel ambtelijk als 

bestuurlijk niveau de samenwerking met de provincie gezocht, maar merken dat er zeker 

als het gaat om de dunne lijnen een fundamenteel verschil van inzicht is tussen de 

gedeputeerde en de visie van de wethouder. 

 

Bereikbaarheid dorpen 

Onderzoek Mobiliteit en Bereikbaarheid 

De OV-visie is aanleiding geweest om onderzoek te doen naar de bereikbaarheid in en 

rondom dorpen. De gemeente Noordoostpolder heeft zich ten doel gesteld een visie te 

ontwikkelen op het gebied van mobiliteit en bereikbaarheid. De eerste stap in deze 

ontwikkeling is het verkrijgen van een objectief beeld van de huidige en toekomstige 

staat van het gebruik en de bereikbaarheid van voorzieningen, de daarbij behorende 

verplaatsingsbehoefte en hoe die wordt ingevuld. Voor het onderzoek is gebruik gemaakt 

van literatuur en databases. Daarnaast waren er vier inloopavonden en zijn er interviews 

gehouden. 

 

Dit beeld dient als onderlegger voor het opstellen van een mobiliteitsvisie en moet inzicht 

geven in de (mogelijke) gevolgen van veranderingen met betrekking tot het 

voorzieningenniveau of mobiliteit. 

 

Het onderzoek geeft antwoorden op de volgende vragen: 

 Welke voorzieningen worden, in welke mate, door welke inwoners van 

Noordoostpolder gebruikt? 

 Wat is de bereikbaarheid van deze voorzieningen en zien we een relatie tussen 

bereikbaarheid en gebruik? 

 Wat zijn de verplaatsingsbehoefte en het verplaatsingsgedrag van de inwoners en wat 

is de rol van openbaar vervoer hierbij? 

 Wat zijn de reistijden? 

 Wie zijn er (grotendeels) afhankelijk van het openbaar vervoer? 



 Wat zijn de ontwikkelingen van de bereikbaarheid van voorzieningen en het 

verplaatsingsgedrag en de verplaatsingsbehoefte van onze inwoners tot nu toe? 

 Hoe zal/kan de bereikbaarheid van voorzieningen en het verplaatsingsgedrag en de 

verplaatsingsbehoefte van onze inwoners zich ontwikkelen als we niks doen? 

 

De eindrapportage wordt deze week afgerond en wordt nagezonden. 

 

Lokale initiatieven 

Op initiatief van Espel is in de zomer van 2018 gestart met een pilot Samobiel. Samobiel 

is een meerijdienst voor dorpen: meerijden met dorpsgenoten die dezelfde kant op gaan. 

De gemeente ondersteunt dit initiatief. 

 

Ook in Luttelgeest rijdt inmiddels een busje met vrijwilligers. De gemeente is gevraagd 

een tweede initiatief te ondersteunen. 

 

Als het gaat om de onderkant van de markt, verschillen de gedeputeerde en de 

wethouder van mening. Wij zien een overgang van OV-denken naar mobiliteitsdenken. 

Innovatieve ideeën om de bereikbaarheid van de kleine kernen op peil te houden, juichen 

we toe en ondersteunen wij; zoals de pilot met Samobiel. We doen dan ook een beroep 

op de provincie om dergelijke initiatieven voor het flexibel net te faciliteren; geheel in lijn 

met de OV-visie. Op dit punt krijgen we geen medewerking. 

 

Blik vooruit 

Gemeentelijke Mobiliteitsvisie 

Het onderzoek Mobiliteit en Bereikbaarheid is een onderlegger voor een gemeentelijke 

Mobiliteitsvisie. De visie beschrijft de rol van gemeente in het ondersteunen van 

specifieke doelgroepen bij het realiseren van hun verplaatsingsbehoefte.  

De visie maakt duidelijk hoe we lokale initiatieven ondersteunen die als doel hebben de 

bereikbaarheid op peil te houden. Ook roepen we de provincie op ons (financieel) 

ondersteunen bij het ontwikkelen van maatwerkinitiatieven, in lijn met de OV-visie. De 

opgedane inzichten uit het onderzoek en de pilots helpen ons daarbij. 

 

Het is aan de nieuwe raad en een nieuw college om invulling te geven aan deze visie. 

 


